
1 . Místní referendum je v sou-
časné době jediný jistý způsob, 
jak zabránit již rozběhnutému 
prodeji libereckého letiště a dal-
ším privatizacím, například Tech-
nických služeb města Liberce.

2. Výsledek místního referenda bude pro orgány města 
závazný. Jak ukázala nedávná referenda v Plzni či Pra-
ze 7, jedná se o nástroj, který umožní občanům města 
zabránit záměrům, které vyhovují zákulisním dohodám 
politiků, ale které nejsou výhodné pro občany.

3. Liberec má přes 2 mld. dluhů, špatně hospodaří a je ve 
finanční tísni. To ale nesmí být důvodem pro ukvapenou 
a nepromyšlenou privatizaci, navíc za několikanásob-
ně nižší cenu, než které by bylo možné dosáhnout v bu-
doucnu promyšlenějším postupem.

4. Rozprodej posledního cenného majetku zakrývá sku-
tečný stav věcí a řešení problému pouze oddaluje 
a umožňuje současnému vedení města odkládat potřeb-
né změny. Pokud to takto půjde dál, bude na tom Libe-
rec již za rok či za dva ještě mnohem hůř.

5. Nejsme v budoucnu proti promyšlené privatizaci menši-
nového obchodního podílu města v TSML vstupem stra-
tegického investora nebo proti prodeji některých po-
zemků u letiště za vyšší ceny po změně územního plánu. 
Jsme ale zásadně proti prodeji celých městských spo-
lečností nebo celého letiště způsobem, jakým ho při-
pravuje současné vedení města.

6. Letiště je poslední velkou rozvojovou plochou v Liber-
ci. O jejím využití musí proběhnout široká diskuse od-
borníků i veřejnosti. V budoucnu by za prodej části po-
zemků bylo možné získat několikanásobně vyšší cenu 
i při zachování sportovního letiště. Za tyto peníze by 
mohla být umořena značná část libereckého dluhu.

7. Vládnoucí koalice nemá promyšlenou strategii, jak Li-
berec zachránit před hrozícím bankrotem. Situaci řeší 
nekoncepčně, nemá odvahu provést některá nepopulár-
ní opatření, nevypověděla pro město nevýhodné smlou-
vy a město řídí tak, že nedokáže využít ani přidělené do-
tace v řádu desítek milionů korun.

8. Před minulými komunálními volbami navíc žádná ze 
stran současné koalice nedeklarovala, že připravuje 
prodej letiště či TSML. O takto zásadních věcech proto 
dle našeho názoru nemůže současné vedení města nyní 
rozhodnout.

9. Výsledky posledních krajských voleb v Liberci a voleb-
ní fiasko ODS i ČSSD ukázaly, že vedení města ztrati-
lo důvěru občanů a tím i legitimitu vládnout. Proto by 
nemělo nyní rozhodovat o prodeji strategického majet-
ku města.

10. V neposlední řadě věříme, že po důkladné diskusi a ar-
gumentech odpůrců i příznivců privatizace, dokáží ob-
čané rozhodnout minimálně stejně dobře jako politici 
na radnici. To tvrdíme zejména s ohledem na to, v jaké 
situaci se naše město právě díky těmto politikům, kteří 
jej roky řídili a přivedli k dnešním dluhům, nyní nachází.

4. října 2013
od 10 do 20 hodin

v hlasovacích místnostech

Místní referendum je platné, 
jen když se ho zúčastní 

alespoň 35 % voličů!

www.referendumliberec.cz

Proč jít 4. října 
k referendu?
Jan Korytář, exprimátor Liberce, zmocněnec přípravného výboru referenda
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Referendum 
je vzpoura…

Proč jsme se vlastně my – 
hrstka lidí v Liberci – roz-
hodli zorganizovat refe-
rendum o prodeji letiště 
a Technických služeb? 
Protože jako opoziční 
zastupitelé nemáme sílu 
ani další možnost, jak 
rozprodeji zbytku měst-
ského majetku pod ce-
nou, které současné ve-

dení města prosazuje, zabránit.
Toto referendum je kultivovaná vzpoura proti vedení 
města, které dělá pravý opak toho, než co slibovalo 
před volbami a vlastně i po nich, po odvolání Změny 
z vedení města. Současná vládnoucí koalice tvrdila ve 
svém programovém prohlášení: že bude řídit město 
jako odpovědný správce a rozhodovat bude s ohle-
dem na dlouhodobý přínos místo na okamžitý zisk. 
Koalice dále slibovala, že bude snižovat zadlužení 
přednostně z úsporných opatření a nikoliv prodejem 
majetku města, a také že městské nemovitosti budou 
přednostně pronajímat a ne jen prodávat.
A skutečnost? Snaží se prodat hluboce pod cenou 
letiště i Technické služby. Proč taky ne, současné ve-
dení města už nemá jinou vizi než přežít do konce 
volebního období, problémy hrne před sebou a roz-
počet chtějí dále záplatovat prodejem posledního 
zbylého majetku.
Referendum je účinný nástroj přímé demokracie, 
ale zároveň krajní prostředek k prosazení vůle vět-
šiny občanů. Bojujeme za něj, protože jiná cesta, 
jak zabránit bezhlavému rozprodeji městského ma-
jetku, není. A jestli občané k referendu nepřijdou? 
Nebo rozhodnou, že by se mělo prodávat?
Všechno je možné, ale budou to občané, nikoli hrst-
ka politiků, kdo rozhodnou.

Mgr. Zuzana Tachovská 
členka přípravného výboru, městská zastupitelka

Proč neprodávat 
liberecké letiště

Proč neprodávat 
Technické služby

Liberecké letiště je jeden z posledních cenných majet-
ků města Liberce. Jeho prodej není podle nás výhod-
ný ani strategický. 100 mil. Kč do letošního rozpočtu 
umožní současnému vedení města další odložení ně-
kterých nutných změn v hospodaření města a zhorší 
celkovou situaci zadluženého Liberce v příštích letech.

Důvody, proč neprodávat letiště
1.  Pozemky letiště jsou prakticky jediným cenným ma-

jetkem, který Liberci ještě zbývá, a který může být 
použit jak na jeho další rozvoj, tak na záchranu z dlu-
hové pasti. To ale nebude možné, pokud letiště pro-
dáme nyní a k tomu ještě hluboko pod cenou.

2.  Město chce prodat téměř šedesát hektarů pozemků 
letiště za 107 mil. Kč. Za stejné pozemky by ale moh-
lo v budoucnu získat několikrát více. Stačilo by upra-
vit dosavadní status letiště, provést změnu územního 
plánu a část pozemků převést na plochy pro bydle-
ní, obchod nebo pro průmysl. To vše je přitom mož-
né i při zachování dosavadního provozu sportovního 
letiště.

3.  Pokud letiště prodáme, nejenže město ztratí do 
značné míry vliv rozhodnout, co se zde bude v bu-
doucnu dít, ale na možné budoucí změně územní-
ho plánu vydělá stovky milionů již nový majitel. Tak, 
jak se to třeba stalo s původně městskými pozemky 
v průmyslové zóně Sever, která leží hned vedle le-
tiště. Zde město díky nevýhodnému prodeji přišlo 
o cca 350 mil. Kč.

Záměr prodat TSML, které největší část svých zakázek 
získávají od města, je příkladem neschopnosti součas-
ného vedení města obsadit klíčová místa v městských 
společnostech schopnými manažery. Kromě toho je to 
výrazem krátkozraké politiky ve stylu: „Není důležité, 
co bude za rok nebo za dva, ale jen to, co je teď.“

Důvody, proč neprodávat TSML
1.  Technické služby jsou společností, která může měs-

tu vydělávat. Stačilo by, kdyby dřívější vedení města 
nepřipravilo TSML o služby jako správa osvětlení či 
svoz odpadů, které převzaly soukromé firmy, stejně 
jako kdyby současné vedení města nedosadilo do je-
jich vedení trafikanty – funkcionáře ČSSD. To ale lze 
po příštích komunálních volbách změnit.

2.  Velká většina měst své technické služby, stejně jako 
třeba dopravní podniky, neprodala. Proč? Protože 
technické služby dělají většinu zakázek pro město. 
Pokud je někdo koupí, logicky bude chtít svou inves-
tici rychle vrátit zpátky prostřednictvím městských 
zakázek. Tím, kdo by tuto privatizaci zaplatil, by tak 
bylo opět město.

Proč jsem  
sbírala podpisy…

My, sběrači podpisů 
pro uskutečnění první-
ho libereckého referen-
da, jsme oslovili přes 
10 000 lidí. Každý den 
jsme v průměru sebrali 
asi 300 podpisů.
Od konce února do 
dubna jsem tak dva-
krát do týdne trávila 
své volné odpoledne ve 
vestibulu obchodního 

domu, na zastávkách autobusů nebo na náměstích.
Není pro mě úplně lehké oslovit zcela neznámé lidi, 
kteří vůbec netuší, o co mi jde. Pokud se mě chtěli 
rychle zbavit, dívali se dopředu a utrousili: „Nechci, 
nemám čas“. Většina se ale přece jen zastavila.
Ti, co se o veřejné dění ve městě zajímají, podepsa-
li hned. Ostatní potřebovali na seznámení se s refe-
rendem vysvětlení a pak podepsali.
Někteří lidé podepsali, ale hned k tomu tvrdili: „Stej-
ně to nemá cenu, ti nahoře si dělají co chtějí.“
Jednu smutnou poznámku jsem dostala po přímé 
volbě prezidenta: „Nesouhlasím s prodejem letiš-
tě, ale nesouhlasím ani s referendem, protože když 
jsme si v referendu zvolili takového prezidenta, je 
referendum na nic.“
Má to cenu a referendum není na nic! Demokra-
cie přece není něco, co se stane samo, co zařídí ně-
kdo nahoře.
Každý z vás, koho jsem na ulici, ve Fóru či na zastáv-
ce oslovila a podepsal či nepodepsal, utrhl se na mě, 
nebo se usmál, souhlasil se mnou či nesouhlasil, je 
součástí společenství, ve kterém žiji. Přes všechny 
společenské i politické problémy ve mně přetrvává 
pocit, že žiji ve svobodné a demokratické zemi. Pro 
tuhle svobodu jsem ochotná ve svém volném čase 
sbírat podpisy, rozdávat letáky, oslovovat zcela ne-
známé lidi a ovlivnit místo, které jsem si pro život vy-
brala tak, abych v něm byla spokojená.

Bc. Halina Doležalová, 
zdravotní sestra,  

členka přípravného výboru referenda

Městu by mělo záležet na lidech
Dobrý vztah ke svému městu máte většinou ve chvíli, kdy se v něm cítíte dobře, 
kdy máte pocit, že se stará o vaše potřeby, hájí vaše zájmy a dobře spravuje spo-
lečný majetek.
Já se necítím dobře v poloprázdných obchodních centrech, na vybetonovaných 
plochách bez kousku zeleně, nelíbí se mi neudržovaná veřejná prostranství 
a parky s bezdomovci. Nesouhlasím proto s tím, že by se měla stavět další ob-
chodní centra nebo silnice uprostřed zelené louky, ale hlavně nesouhlasím s ne-
uváženým prodejem našeho společného majetku.
Liberec je mým městem a je zde spousta věcí i míst, pro které ho mám ráda, 
a proč mi na něm záleží. A městu by mělo záležet na lidech, kteří v něm žijí. Re-
ferendum vidím jako nástroj, díky kterému můžeme změnit ta rozhodnutí svých 
zastupitelů, která považujeme za nešťastná. Já osobně si myslím, že prodejem le-
tiště více ztratíme než získáme – proto se referenda zúčastním.

Pavla Haidlová, podnikatelka

Věřím, že občané přijdou
Proč jste se v  lednu 
spolu s  kolegy pustili 
do přípravy prvního li-
bereckého referenda?
Protože jsme už neviděli 
žádnou cestu, jak zabrá-
nit plánovaným privati-
zacím posledního cenné-
ho městského majetku, 
který připravila současná 

koalice za podpory liberecké ODS. Na argumenty a ná-
zory opozice nebral nikdo ohled a takto důležitá věc byla 
protlačena silou.

Nebojíte se, že nepřijde dost lidí, když je termín re-
ferenda 4. října a ne tak, jak jste navrhovali, tedy 
25. a 26. října spolu s parlamentními volbami?
Samozřejmě o tom přemýšlím, ale doufám, že Libere-
čané přijdou. Co mi ale nejde do hlavy je fakt, že zastu-
pitelé zejména za ČSSD, ODS, Liberec občanům a Unii 
pro sport a zdraví prosadili proti návrhu přípravného 
výboru referenda termín již 4. října. Myslím, že jediný 
důvod je ten, že mají panický strach z toho, že voliči roz-
hodnou v referendu jinak, než jak by chtěli.

Proč jste proti privatizaci městského majetku?
To není úplně pravda, některé pozemky či nemovitosti je 
pořádku prodat. Ale v Liberci privatizační mánie již pře-
kročila únosnou mez. Majetek se prodává proto, aby se 
zalátaly díry v rozpočtu. I já si umím představit, že měs-
to prodá menšinový podíl v některé městské společnosti 

strategickému investorovi, který by měl zlepšit její výkon-
nost. Jsem ale určitě proti prodeji celých společností.

A z jakého důvodu?
Třeba proto, že se jedná o firmy, které nemají v Liberci 
konkurenci a město by i nadále muselo služby u těchto fi-
rem nakupovat. Je jasné, že příjem z prodeje těchto firem 
by se rychle rozplynul v platbách právě těmto zprivatizo-
vaným firmám. Myslím, že je dobře, když má město vliv 
na dopravní podnik či technické služby. To, že třeba ne-
fungují zcela dobře, se nemusí řešit privatizací.

A jak to jde podle vás řešit?
Třeba tak, že se z vedení těchto firem odstraní funkcioná-
ři různých stran či lidé, kteří jsou spojeni s firmami, které 
jsou ve vztahu k městským společnostem v konkurenčním 
vztahu. To ale půjde až po dalších komunálních volbách. 
Změna je ale možná, jak ukázaly krajské volby a Krajská 
nemocnice Liberec, kde byli z dozorčí rady odvoláni „od-
borníci-funkcionáři“ z ČSSD a z vedení KNL bývalý primá-
tor Liberce, který zde měl za odměnu lukrativní trafiku.

To jsme ale zase u politiky, neměli bychom se věno-
vat spíše referendu?
Ale vždyť i referendum je politika a já se spolu s kolegy 
ze Změny snažím ukazovat, že ji jde dělat i jinak, než jak 
ji předvádějí zavedené strany. Takže ano, referendum je 
politika a každý občan našeho města se v tu chvíli může 
stát politikem, který bude spolurozhodovat o tom, v ja-
kém městě budeme žít. Věřím proto, že Liberečané tuto 
příležitost využijí a k hlasování v pátek 4. října přijdou.



Musíme vyjádřit
svoji vůli

Proč je dobré jít k re-
ferendu a vyjádřit svůj 
názor na hospodaření 
města Liberec:
Už dlouhý čas nejsme 
„my“ a „oni“, jsme jen 
my a přesto s touto rea-
litou neumím zacházet. 
Místní referendum se 
týká nás všech, všech 
občanů města Liberec. 
Byla jsem osm let zastu-
pitelkou města. Bohu-

žel v opozici. Zcela konkrétně vím, jak vedení měs-
ta v minulých letech zacházelo se svým nemovitým 
majetkem.
Prodej, prodej a zase prodej… A tak to jde až do 
současnosti. Jen malé množství budov a pozemků 
se podařilo převést do neprivatizovatelného majet-
ku. Když narostly dluhy města nebo když se objevil 
„správný zájemce“, tak se obratem ruky měnil jeho 
status a zase se prodávalo. Viz obecní dům v Mach-
níně, kde jsou lékaři, pošta, knihovna atd.
Jen úsilím místních občanů se podařilo privatiza-
ci zabránit. Nyní máme jedinečnou možnost říci, 
zda chceme, aby se město Liberec začalo vracet ke 
svému bohatství, které slouží občanům nebo zda 
chceme chodit kolem oplocené zeleně. Liberec byl 
vždy skvělé město s bohatou kulturní i průmyslovou 
historií. Nyní je na pokraji bankrotu. Přesto nesmí-
me prodávat poslední veřejný majetek, protože to je 
cesta do ještě hlubší nicoty.
Proto je důležité aktivně přistoupit k referendu 
a vyjádřit tak svoji vůli, jak nakládat s veřejným 
majetkem.

Ing. Marie Pavlová
bývalá městská zastupitelka,  

členka organizačního týmu referenda

Proč referendum?
Referendum je krajní 
možnost, jak vstou-
pit do rozhodová-
ní o společných vě-
cech, tedy těch, 
které se dotýkají 
všech obyvatel měs-
ta. Je to dost nároč-
ná procedura, stojí 
spoustu práce, pe-
něz i času. Bylo by 

mnohem lépe, kdybychom mohli v období mezi 
volbami důvěřovat reprezentaci, kterou jsme si 
zvolili, že bude s naším majetkem nakládat co nej-
hospodárněji. Jenže takovou důvěru bohužel prá-
vě teď v Liberci nemáme. Proč? Komunální volby 
vyhrála Změna pro Liberec, ale ta byla po třech 
měsících odstavena téměř od všech možností, jak 
naplnit svůj volební program pod průhlednou zá-
minkou, že muž v jejich čele, Jan Korytář, nekomu-
nikuje. Nápadné bylo, že proto museli odejít z míst 
ve vedení města i všichni ostatní, aniž by existova-
lo jiné zdůvodnění než to jediné – aby se nepodaři-
lo Změně pro Liberec naplnit její volební program. 
Proto hlas voličů, kteří chtěli transparentnější po-
litiku města, zastavení zadlužování, prověření po-
divných smluv, které by mohly vysávat rozpočet 
města, zastavení prodejů městského majetku, atd., 
zůstal zcela stranou.
Snadno si domyslíme, proč musela nastoupit málo 
kompetentní menšinová koalice s tichou podporou 
dřívějších vládců z ODS – nejspíš proto, aby se ni-
kdo nezabýval „přehmaty minulosti“. Proto muselo 
pokračovat bezhlavé rozprodávání městského ma-
jetku, nyní už i letiště a Technických služeb. Přitom 
s „přehmaty minulosti“ se nestalo nic. To je také 
důvod, proč my ze Změny pro Liberec nepova-
žujeme rozprodávání zbytků společného majetku 
za správný krok a dokonce si myslíme, že tato vlá-
da města k takovému kroku nemá plnou legitimi-
tu. Chceme vědět, co tomu říká ta část voličů, jejíž 
hlasy byly pučem na radnici zmařeny. A k tomu má 
sloužit toto referendum.

MUDr. Vladislav Chvála
městský zastupitel

Proč neprodávat  
další majetek města

Prodat nebo neprodat?
V listopadu 2012 schválilo 
liberecké zastupitelstvo zá-
měry prodeje pozemků os-
tašovského letiště a městské 
společnosti Technické služby 
města Liberec. Na jaře přes 
osm tisíc občanů svým pod-
pisem podpořilo návrh na 
konání referenda o prodeji 
městského majetku.

Těch osm tisíc je více voličů, 
než kolik hlasů dostal ve vol-

bách kterýkoli z politiků, který prosazuje záměr prode-
je letiště a Technických služeb. Bez petice za referen-
dum by přinejmenším letiště bylo už prodáno, peníze 
utraceny a Liberci by zůstala jen o něco beznadějnější 
vyhlídka do budoucna. Děkujeme všem, kteří referen-
dum podpořili. To hlavní nás ale teprve čeká: jít k refe-
rendu a hlasovat.

Prodat nebo neprodat?
Proč neprodávat v tísni a pod cenou poslední zbytky 
strategického majetku města Liberec? Důvody pro pro-
dej by měli obhajovat jejich zastánci z vedení města, se 
kterými se rádi střetneme v debatě. Zatím jsme slyšeli 
od vedení města jen tolik, že město je špatný hospodář, 
a proto by se měl zbavit Technických služeb, a že příjmy 

z prodejů mají zalepit díry po investicích jako je nesmy-
slně předražená montovaná školka v Ruprechticích.

Referendum je nástroj přímé demokracie, která stojí 
a padá se sebevědomými, hrdými a informovanými ob-
čany. Informace ale musí být k dispozici, aby se každý 
mohl rozhodnout nejen na základě dojmů a povrchních 
hesel. Těmito novinami chceme k dobrému informová-
ní přispět.

Dočkáme se Liberce bez dluhů?
Po dvaceti letech, kdy jsme rozhodování nechávali jen 
na politicích ve vedení města, Liberec tíží více než dvou-
miliardový dluh. Málokdo ví, že i po patnácti letech 
splácení, v roce 2025, bude ke splacení zbývat stále ješ-
tě celá jedna miliarda. Pokud chceme, aby alespoň naše 
děti mohly žít v městě bez dluhů a s dobrým výhledem 
na rozvoj, nemůžeme dnes prodat poslední větší maje-
tek ukvapeně a pod cenou. Pokud v referendu odmítne-
me navržené prodeje, neznamená to odmítnutí navždy. 
O prodeji nebo jiném využití může rozhodnout budou-
cí referendum, před kterým ale politici budou muset 
občanům nabídnout promyšlené a důvěryhodné řeše-
ní, jak Liberec dostat ze současné krize.

Prof. Ing. Josef Šedlbauer, Ph.D.
městský zastupitel

Málokdo ví, že město Liberec má seznamy budov a po-
zemků vyřazených z privatizace. Najdete v nich např. 
budovy škol, školek, divadel, ale i parky a významné ze-
lené plochy.

Proč neprodávat majetek 
vyřazený z privatizace
Část budov a pozemků města, které jsou důležité pro 
jeho každodenní fungování, je doposud na tzv. sezna-
mech majetku vyřazeného z privatizace, které schváli-
la předchozí zastupitelstva. Podařilo se na něj zařadit 
i některé parky a jiné významné zelené plochy. Bohužel 
je velmi snadné jakýkoliv pozemek či budovu z tohoto 
seznamu vyjmout a následně prodat. Stačí jen změna 
usnesení zastupitelstva.

Otázky
pro referendum

1. Chcete, aby Statutární město 
Liberec prodalo, zastavilo nebo 
pronajalo na déle než jeden rok soubor 
pozemků Letiště Liberec či jeho 
jednotlivé části uvedené v usnesení 
Zastupitelstva města č. 246/2012?

Pokud řeknete ANO, pak souhlasíte s tím, 
aby město prodalo letiště jakémukoliv 
zájemci za jakýmkoliv účelem.

Pokud řeknete NE, pak vyjadřujete 
nesouhlas s prodejem a dáváte tak městu 
možnost využít pozemky jinak a výhodněji.

2. Chcete, aby orgány Statutárního 
města Liberce prodaly nebo zastavily 
obchodní podíl či jeho část v městské 
společnosti Technické služby města 
Liberce, a.s. a v dalších společnostech 
s majetkovou účastí města?

Pokud řeknete ANO, pak souhlasíte 
s tím, aby město prodalo nebo zastavilo 
Technické služby města Liberce, a.s. 
a další společnosti s majetkovou účastí 
města (dopravní podnik, Sportovní 
areál Ještěd, Krajská nemocnice Liberec, 
Teplárna Liberec, ASA, aj.).

Pokud řeknete NE, pak tyto společnosti 
zůstanou v majetku města.

3. Chcete, aby orgány Statutárního 
města Liberce prodaly, zastavily 
nebo pronajaly na déle než jeden rok 
městské pozemky a nemovitosti uvedené 
v seznamech „Pozemky vyřazené 
z privatizačního procesu“ a „Nemovitosti 
vyřazené z privatizačního procesu“ 
dle stavu ke dni 1. 2. 2013, které byly 
schváleny Zastupitelstvem města?

Pokud řeknete ANO, pak souhlasíte 
s tím, aby město prodalo například budovy 
základních a mateřských škol, parky nebo 
domy s pečovatelskou službou…

Pokud řeknete NE, pak tyto pozemky 
a budovy zůstanou v majetku města.

POZOR!
Místní referendum je platné, 

jen když se ho zúčastní 
alespoň 35 % voličů.
Výsledek referenda, 

které voliče nepřiláká 
v dostatečném množství, 
je neplatný a pro vedení 

obce nezávazný.

I Váš hlas je důležitý.

Jde to i jinak
Město Mannheim, které si v městské spo-
lečnosti MVV Energie AG nechalo kont-
rolní 51% obchodní podíl, umožnilo vstup 
menšinovému soukromému vlastníkovi 
a získalo schopné manažery, kteří z této 
původně městské firmy vybudovali úspěš-
nou nadnárodní společnost (vlastní i libe-
reckou teplárnu). Namísto jednorázového 
příjmu z prodeje má tak Mannheim slepič-
ku, která snáší zlatá vajíčka.



4. října 2013
řekněte 3× NE!

3×NE!
PRODEJI LETIŠTĚ, TSML
A DALŠÍHO MAJETKU MĚSTA

Evropské dotace – IPRM
Naším cílem bylo, aby 540 milionů z evropských fondů bylo využito smysluplně, ne 
na předražené megalomanské projekty, ale například na opravy škol, hřišť a parků. 
Podařilo se nám ukončit projekt „Muzeum tramvajové dopravy“, který jsme nepo-
važovali za to nejdůležitější, do čeho je v Liberci potřeba investovat dotace.

Skrytá privatizace Dopravního podniku 
Více než polovinu autobusových linek již provozuje společnost Busline, smlouvy 
mezi DPMLJ a Busline jsou pro dopravní podnik nevýhodné. Podali jsme proto 
trestní oznámení na poškozování DPMLJ pro podezření na neodůvodněné vyvádě-
ní finančních prostředků z DPMLJ a protiprávní privatizaci části městské autobuso-
vé hromadné dopravy v Liberci.

Nevýhodné úroky úvěru – SWAP
Jsme přesvědčeni, že díky nevýhodným smlouvám z doby vládnutí J. Kittnera  
Liberec přijde zbytečně o stamiliony. Příkladem je několik smluv, které měnily úro-
čení dvoumiliardového dluhopisu nevýhodně pro město. Uzavřel je J. Kittner bez 
vědomí zastupitelstva v létě 2010 a díky nim mohou úroky vyskočit z dnešních ne-
celých 4 % na téměř 8 %. Celkem město může přijít podle odhadů o 300 až 400 mi-
lionů korun jen na těchto smlouvách o úrocích. Náš tým odborníků smlouvy pro-
zkoumal a zjistil, že jsou nejspíš neplatné. Jiří Kittner k jejich uzavření totiž neměl 
oprávnění. To potvrdil i další právní posudek, který si na náš podnět nechalo udělat 
vedení města. Díky našemu tlaku, který byl podepřen dobrými argumenty, se snad 
podaří negativním dopadům smluv na městské finance zabránit.

Most Lidové sady
Podařilo se nám zabránit změně územního plánu, která by umožnila v Lidových 
sadech postavit přes údolí vedoucí k Lesnímu koupališti most na vysokých pilířích, 
což by v budoucnu byla jistě lukrativní stavební zakázka za několik set milionů, kte-
rá by jednak odčerpala peníze potřebné na jiné priority města, ale také by vedla ke 
znehodnocení rekreačního potenciálu této části Lidových sadů.

KTERÝ V LIBERCI V MINULÝCH KOMUNÁLNÍCH VOLBÁCH VOLIL

PROČ MÁ PŘIJÍT 
K REFERENDU VOLIČ,

Kdo je dobrý hospodář?

NEVOLIČ ČI VOLIČ JINÝCH STRAN – Protože když nevolič nepřijde ani tentokrát, 
může plán místní ČSSD a ODS projít, což povede k jednorázovému zaplácnutí díry v roz-
počtu, ale z dlouhodobého hlediska na to město doplatí. Přijďte ukázat, že Vám záleží na 
našem městě, přijďte říci 3x NE politikům, kteří nesou odpovědnost za současnou situ-
aci našeho města.

Nevyužitých 37,5 mil. Kč evropských dotací.
Díky neschopnosti vedení města, jmenovitě náměstka Lukáše 
Martina (ČSSD), který měl evropské dotace na starosti, město 
vrátilo 37,5 mil Kč určených na tzv. Integrovaný plán rozvoje 
města „Liberec – Lidové sady“. V této lokalitě se přitom 
mimo jiné nachází zdevastovaný a nefunkční areál Lesního 
koupaliště, na který mohly být právě tyto peníze využity. 
Peníze však byly vráceny a Lesní koupaliště chátrá dál.

Předražená kontejnerová školka v Ruprechticích
Chvályhodný záměr získat nová místa v mateřských školkách 
se vedení města opět trochu nepovedl. Zatímco dle původních 
plánů měla stát kontejnerová školka pro 84 dětí cca 25 mil. Kč, její 
konečná cena se vyšplhala na téměř 40 mil Kč a je tak mnohem 
dražší, než obdobné školky v jiných městech. Do zakázky se přitom 
přihlásily pouhé dvě firmy, když vyhrála celkem neznámá firma 
AWEA, kde je jednatelem bratr náměstka Rutkovského (USZ). 
Pro koho byla tato zakázka připravena a kam putovaly peníze 
z předražené částky asi nejlépe ilustruje fakt, že si firma AWEA 
objednala reklamu na libereckém paláci Syner, která zde právě 
v těchto dnech svítí každý den. A peníze jsou doma…

Rekonstrukce Soukenného náměstí
Soukenné náměstí, jehož přestavba stála 18 milionů, které 
obsahuje asi nejvíce laviček na jedné ploše ve střední Evropě 
a kde se již po prvním roce začala drolit položená dlažba, zatímco 
nejsou peníze na opravy chodníků a silnic po celém Liberci. 
Pro Liberečany nové náměstí vybudovala firma Syner…

Změna pro Liberec, občanské sdružení, 
U Nisy 362/6 • Liberec 3 • tel. 777 764 225
info@zmenaproliberec.cz
Vydání zpravodaje připravili Jan Korytář, Pavel Felgr, 
Zuzana Tachovská, Josef Šedlbauer, Jakub Macek.

Podpořte, prosím, kampaň k referendu
číslo účtu 2800174892/2010

Václav Umlauf Jediná možnost, jak obča-
né mohou přímo zasáhnout do dění města, je 
využít základní možnosti demokracie. A tou je 
místní referendum. Ve Švýcarsku lidé rozhodu-
jí v referendech na různé úrovni o celém státě 
a každému to připadá úplně normální. Nauč-
me se konečně žít v demokracii, a ne v mateřské 
školce, kde nás „opečovávají“ zkorumpovaní po-
litici napojení na pochybné firmy, kteří sledují jen 
své soukromé zájmy.

Věra Vohlídalová Připojila jsem svůj pod-
pis pod petici za uskutečnění referenda a jsem 
ráda, že se referendum bude konat. Proto pů-
jdu k referendu teď a ke každému dalšímu. A to 
aniž bych tím podpořila jakoukoli stranu, nebo 
hnutí, či občany, kteří ho budou iniciovat. Vždy 
mě bude zajímat to, k čemu mohu nebo nemohu 
připojit svůj názor. Moje ANO nebo NE má svou 
váhu. Je to dobrý stupínek k přímé demokracii!“.

Martin Fryč Referenda a volby jsou důle-
žité. Mimo jiné nás učí zodpovědnosti za obec 
a věci, které se nás týkají. Pobízejí obyvatele 
měst, obcí, státu k tomu, aby se zajímali o věci ko-
lem sebe. Ano, k referendu určitě půjdu.

Jaroslav Morávek Referenda Statutárního 
města dne 4. října 2013 se zúčastním, považuji 
to za svou občanskou povinnost. Jako zastupitel 
jsem hlasoval proti prodeji TSML i proti prodeji 
ploch letiště a potvrdím to i v referendu.

Osobnosti 
o libereckém referendu

3× turecké hospodářství v Liberci4× Změna pro Liberec

ČSSD –Protože by mohl zastupitelům za tuto stranu ukázat, že prodeje městského ma-
jetku tato strana neměla ve svém programu, stejně jako v něm neměla, že bude v měst-
ských společnostech vytvářet trafiky pro své funkcionáře či jejich rodinné příslušníky. 
Přijďte říci této politice NE!

KSČM – Protože zastupitelé za KSČM konání místního referenda podpořili a jsou též 
proti prodeji letiště a Technických služeb. Přijďte říci prodeji letiště a TSML NE!

ZMĚNU – Protože Změna pro Liberec se drží svých volebních slibů a i když je na radni-
ci v opozici, snaží se, aby si současné vedení města nemohlo s Libercem dělat, co se mu 
zlíbí, a aby nebylo možné, tak jako v minulosti, nevýhodně prodávat městský majetek či 
přihrávat zajímavé zakázky kamarádům. Přijďte Změnu podpořit a řekněte 3x NE pro-
deji letiště, TSML a dalšího majektu.

ODS – Protože politika liberecké ODS má jen velmi málo společného s odpovědnou pra-
vicovou politikou. Jsou starostové a primátoři za ODS, kteří svá města spravují odpověd-
ně, s péčí řádných hospodářů a tato města vzkvétají. To se ale nedá říci o liberecké ODS, 
ze které se stal víceméně podnikatelský projekt několika lidí a firem. Rozprodali majetek 
a zadlužili město. Přišel čas říci této politice NE!


